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چهرهةا

 محدودیت دولت رئیسی
برای انتشار کتاب خاطرات هاشمی

میزگــرد رونمایــی و بررســی روزنوشــت های مرحــوم 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ســال ۱۳۸۰، با عنوان 
»افــراط در اختــاف« روز سه شــنبه ۱۸ اردیبهشــت 
در محــل روزنامه ی شــرق برگزار شــد. در این میزگرد، 
حســین عایی، ســیدرضا صالحی امیری، محســن 
هاشمی رفسنجانی و محمد عطریانفر حضور داشتند. 
در ابتدای نشست محســن هاشمی با تمرکز بر تفاوت 
نــگارش و متن خاطرات مرحوم هاشــمی در خاطرات 
سال ۱۳۸۰ با خاطرات پیشــینش، بر این نکته تاکید 
داشــت که آن مرحوم سال به سال در خاطره نویسی به 
جای پراکنده گویی، موضوعات مهم را در خاطرات شان 
مطرح می کردند. در ادامه هم میزان سانسور و ممیزی 
خاطرات و نحوه  اعمال آن برای انتشــار پیش کشــیده 
شــد و مشــخصاً به برخی محدودیت هــا در  این باره از 
زمان روی کار آمدن دولت ســیزدهم اشاره کردند که در 
دولت روحانی این محدودیت ها وجود نداشت. به گفته  
محسن هاشمی، بخشی از این ممیزی به دلیل مسائل 

امنیتی و برخی هم ناظر به سلیقه ی سیاسی بود. 

ببینید نتیجه خالص سازی تان را
محمدجــواد آذری جهرمــی، وزیر ارتباطــات در دولت 
حسن روحانی در کانال تلگرامی خود خطاب به مدعیان 
انقابی گری نوشــت:»جریانات مدعی انقابی گری، 
پس از خالص ســازی، به جای رقابــت در »برنامه برای 
پیشرفت کشور« در حلقه محدود باقی مانده خودشان، 
رقابت در »چه کســی کمتــر دزدیــده« را برگزیده اند. 
خــدا پدرش را بیامرزد آنکه گفت: رســیده ایم به دوران 
»ابتذال امر سیاسی.« عزیزان تصمیم گیر، ببینید نتیجه 

خالص سازی تان را.«

پاسخ به ادعای لغو سند ۲۰۳۰ 
توسط رئیسی

حســام الدین آشــنا، مشــاور حســن روحانی، در پی 
صحبت چندی پیش رئیســی در قم مبنــی بر اینکه 
»در ابتــدای دولت لغو ســند ۲۰۳۰ را امضــا کردم« 
واکنش نشــان داد. وی در صفحه توئیتر خود مصوبه 
هیئــت دولت روحانی را در ســال ۹۶ منتشــر کرد که 
طبق آن اجرای ســند ۲۰۳۰ مصوب دولت در ســال 
۱۳۹۵ لغو شده است. در این سند آمده است:»هیئت 
وزیــران در جلســه ۱۳۹۶/4/۱۸ بــه اســتناد اصل 
یکصدوسی وهشتم قانون اساسی جمهوری اسامی 
ایران تصویــب کرد:»تصویب نامه شــماره ه۵۲۹۱۳/ 
7۶4۰۳ت مــورخ ۱۳۹۵/۶/۲۵ از تاریخ تصویب لغو 

می شود.«« 

 تفاهم نامه بین 
سازمان انرژی اتمی و حوزه

محمد اســامی، معاون رئیس جمهور در جریان سفر 
اعضای هیئت دولت ســیزدهم به استان قم با آیت الله 
علیرضا اعرافی، مدیر حوزه های علمیه سراســر کشور 
دیدار و گفت وگو کرد. در حاشیه این دیدار تفاهم نامه ای 
میان محمد اسامی، رئیس سازمان انرژی اتمی ایران 
و آیت الله اعرافی، مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
با هدف هم فکــری و هم افزایی، حمایت و همکاری دو 

مجموعه به امضا رسید.

خاموش بودند و پای صندوق های رای نرفتند، ایجاد کنند. در 
واقع اینکه یک ترمزی بشوند در مقابل تصویب قوانین رادیکال 
و تنــدرو، امکان پذیر نیســت. البته اگر این موضــوع را در نظر 
بگیریم که نمایندگی مجلس دو شــأن قانونگــذاری و نظارتی 
دارد، در شــأن قانونگــذاری بعید اســت طرحــی را بتوانند به 
مجلس ببرند و تاثیرگذاری خاصی نخواهند داشت، اما ممکن 
اســت برخی از آنها )می گویم برخــی چراکه همین افرادی که 
تحت عنوان اقلیت ها مطرح می شوند، متکثر است و از افرادی 
همچــون آقــای مطهری در لیســت وجود داشــته تــا افرادی 
همچــون آقای پزشــکیان که در برخی از مســائل اجتماعی و 
فرهنگــی رویکــرد گشــاده تری دارد( در بُعد نظارتــی بتوانند 
اقداماتی را انجام دهنــد. البته آن هم در حد افرادی همچون 
آقــای پزشــکیان، چراکــه افراد دیگر یا سیاســی نیســتند، یا 
شــجاعت سیاســی لازم را ندارند که بخواهند درباره مســائل 
حســاس همچون حجــاب اظهارنظری کننــد و نطق پیش از 
دستوری داشــته باشند و در شــأن نظارتی نیز چندان به نظر 
نمی رسد که شــجاعت آنچنانی از خود داشته باشند. در واقع 
یکسری افراد میان مایه هستند که در نبود چهره های برجسته 
سیاسی شرایطی برای آنها پیش آمده است که بتوانند نماینده 
مجلس شــوند و به نظر من هر عنوان میانه رو حرف هایی است 
کــه تحت این عنوان مطرح می شــود و پروپاگاندای سیاســی 

است و ارزش واقعی و ملموسی در عرصه سیاسی ندارد. 

ســعید نورمحمدی: تشــکیل فراکسیون 
میانه روهــا در مجلــس دوازدهــم فراتر از 
انتظار احزاب اصاح  طلبی بود که به دنبال 
تشکیل چنین فراکســیونی بودند. تعداد 
نماینده هایی که در جلســه اول تاســیس فراکسیون شرکت 
کردند، به این معنی اســت که این فراکسیون می تواند نقش 
قابل توجهی در مجلس آینده داشــته باشــد. اگر مناســبات 
درونی نمایندگان مجلس به نفع این فراکسیون رقم زده شود 
و براساس خواسته آنها پیش برود، بدون تردید این فراکسیون، 

تاثیرگذارترین فراکسیون مجلس آینده خواهد بود. 
احمد مازنــی: من فکر می کنم یک جریان 
سیاســی باید از هر فرصتی بــرای فعالیت 
سیاســی اســتفاده کنــد. از جملــه ایــن 
فرصت ها، فرصت حضور در مجلس است. 
ما الان اطاع داریم که اکثریت منتخبین از یک گرایش سیاسی 
هســتند )که البته بین خود آنها هم اختاف است و در خیلی 
مسائل وحدت نظر ندارند.( اما یک اقلیتی هم از اصاح طلبان و 
نیروهای معتدل و میانه رو در حوزه های انتخابیه شهرســتان ها 
انتخاب شــده اند. دوستانی که بحث فراکســیون میانه روها را 
مطرح کرده اند، اگر واقعاً بتوانند این افراد را منسجم کنند و از 
نظر مدیریت و ســازماندهی با قدرت عمل کنند، قطعاً چنین 

فراکسیونی می تواند در تصمیم گیری ها تاثیرگذار باشد.

 حســین نقاشــی: مجلس بعــدی عرصه 
رقابت جدی بین طرفداران آقای قالیباف و 
جریانی که تحت عنــوان اُمنا و صبح ایران 
شــکل گرفته، خواهد بــود. جبهه پایداری 
هم درست است که در انتخابات مجلس با طیف آقای قالیباف 
به یک همگرایی و لیست مشترک رسیده است اما از آنجایی که 
از لحاظ رویکردهای سیاسی و ایدئولوژیک به جریان تندرو امنا 
و صبح ایران نزدیکتر اســت، در حــوزه فرهنگی و اجتماعی و 
سیاست خارجی با آقای قالیباف مؤتلف باقی نمی ماند. البته 
ممکن است در تقسیم موقعیت و جایگاه های مجلس از جمله 
نایب رئیس، هیئت رئیســه و رؤسای کمیســیون ها که در واقع 
نزاع بر ســر کرســی ها اســت در ائتاف با آقای قالیباف باقی 
بمانند. در نهایت در مسائل حساس و کلیدی که در مواردی که 
در بالا ذکر کردم، از جمله مســائل فرهنگــی و اجتماعی و... 
حتی همــان جبهه پایداری که در لیســت انتخابــات با آقای 
قالیبــاف مؤتلف بــود، با جریــان مقابل همســویی هایی پیدا 
خواهــد کرد. در نتیجه عــده ای که خود را فراکســیون اقلیت 
می نامنــد و یا همین گروه هایی که تحت عنوان روزنه گشــایی 
اقدامات خاصی انجام دادند، تاثیر خاصی نخواهند داشــت و 
در مسائل کان و سیاست های اصلی تفاوت فاحش چندانی با 
همدیگر ندارند که بتوانند در ائتاف با جامعه مدنی کفه ای را 
به ســود جامعــه مدنی و یــا معترضین کــه در ایــن انتخابات 

سعید نورمحمدی:  
تشکیل فراکسیون 

میانه روها در مجلس 
دوازدهم فراتر 

از انتظار احزاب 
اصلاح  طلبی بود که 

به دنبال تشکیل چنین 
فراکسیونی بودند. 
تعداد نماینده هایی 
که در جلسه اول 

تاسیس فراکسیون 
شرکت کردند، 

به این معنی است 
که این فراکسیون 

می تواند نقش قابل 
توجهی در مجلس 
آینده داشته باشد

اخیراً بحث هایی مبنی بر تشکیل فراکسیون میانه روها در مجلس دوازدهم مطرح شده است. به نظر شما تشکیل چنین فراکسیونی چقدر می تواند در 
مجلس بعدی اثرگذار باشد؟  1

جــدی با جریــان اصاحات و جبهه اصاحــات و احزاب 
اصلی این جبهه نخواهند داشت.

به طــور طبیعی،   ســعید نورمحمدی: 
احــزاب  بــا  میانه روهــا  فراکســیون 
اصاح طلــب در ارتباط اســت ولی بنای 
خود احزاب اصاح طلب این است که در 
مســائل داخلی فراکســیون و مجلس دخالت نکنند و تنها 
نقش مشورتی داشته باشند و در مورد برخی لوایح، طرح ها 
و موضوعات مهم نظرات مشورتی به این فراکسیون دهند و 
کمک کنند که این فراکسیون در سپهر سیاسی کشور نقش 
تاثیرگذاری داشــته باشد. به هر حال این ارتباط با احزاب و 
تشــکل های اصاح طلب وجود خواهد داشت؛ ولی به این 
معنــا که احــزاب بخواهند در امور این فراکســیون دخالت 
کننــد، نخواهد بود، احزاب چنین برنامه ای ندارند و چنین 
دخالتی از ســوی احــزاب در امور فراکســیون به مصلحت 

فراکسیون و مجلس هم نخواهد بود. 
احمد مازنی: این موضوع بستگی به خود 
نماینده های عضو فراکسیون و همچنین 
احــزاب اصاح طلــب دارد. مــا اگر امر 
سیاســی را امری صفر و صدی ببینیم و 
تابع سیاســت همه یا هیچ باشــیم، حتی اگر این تفکر از 
ســوی یک نماینده باشــد، نمی تواند ارتباطــی با احزاب 
برقــرار کنــد و از آن ســو اگر ایــن تفکر در بیــن احزاب و 
دبیرکل های آنها باشد، آنها هم نمی توانند ارتباط مؤثر را با 
نماینده ها داشــته باشــند. من می خواهم نقــدی به نوع 

تعامل برخی از احزاب با فراکســیون امید در مجلس دهم 
داشــته باشــم. با اینکه ما یک جمع کثیری در فراکسیون 
امید بودیم، اما برخی از احزاب ارتباط کاری و ارتباطی که 
بتوانــد در ســازماندهی و هم افزایی بیــن نماینده ها مؤثر 
باشــد و در مجلــس حضورشــان تاثیرگــذار باشــد را بــا 
نماینده های فراکســیون نداشــتند و حتی گاهی موضع 
انتقــادی غیرســازنده هــم می گرفتنــد. برخــی از خود 
نماینده هــای مجلــس هم به جــای هم افزایــی، گرایش 
همکاری با اصول گرایان را داشتند اما در برخی از دوره ها 
تعداد کمتــری از نماینده ها وجود داشــتند که در اقلیت 
بودند اما یک اقلیت منجسم محسوب می شدند، یعنی هم 
درون مجلــس متحد بودنــد و هم بیــرون از مجلس تاثیر 
داشتند اما ما در مجلس دهم با اینکه تعدادمان تاثیرگذار 
بود، به دلیل ضعف هایی که از جهت سازماندهی داشتیم، 
نتوانستیم کاری انجام دهیم. الان هم عرض من این است 
که آقایان و خانم هایی که در مجلس دوازدهم رای آورده اند 
و گرایــش سیاســی اصاح طلبــی دارنــد، بــا حفظ همه 
ماحظات باید هویت اصاح طلبی خود را حفظ کنند و در 
جریان هــای موجود در مجلس هضم نشــوند و همچنین 
مرعوب این جریان های اصول گرایی که در مجلس تشکیل 
شده، نشوند. مردم با شــناخت از مواضع فکری به این ها 
رای دادنــد و ایــن نماینده هــا باید مبانی فکــری را حفظ 
کنند. احزاب هم آن سیاست همه یا هیچ را دنبال نکنند، 
بلکه اســتفاده از حداقل فرصت ها بــرای حداکثر میل به 

هدف های مردمی و ملی را مدنظر قرار دهند. 

 حســین نقاشــی: این را می پذیرم که 
گفتمــان اصاح طلبی و یــا اصاحات 
متاعــی نیســت کــه در اختیــار افــراد 
خاصی باشد و تنها آنها عرضه کننده آن 
باشــند، اما اگر به عنوان سازمان سیاسی رسمی که الان 
در ســپهر سیاسی و رسانه ای کشــور به رسمیت شناخته 
شــده اســت در قالب احزاب موجود و جبهــه اصاحات 
ایران بشناســیم می گویم که گفتمان اصاحی متعلق به 
یک فرد یا چهره و شــخصیت و احزاب خاصی نیســت اما 
اگر بپذیریــم که به صورت نمادین ایــن جبهه اصاحات 
ایــران و برخــی از افــراد شــاخص آن نماینــده جریــان 
ارتبــاط  اینهــا هیچگونــه  اصاحــات هســتند، خیــر، 
سیســتماتیکی ندارنــد و در آینده نیز نخواهند داشــت و 
دلیل روشن اســت. چراکه می دانند وقتی آنها گفتند در 
انتخابات کاندیدایی نداریم و شرکت نمی کنیم و حمایتی 
هــم نکردند، هم آنها خود را چندان ملزم به نزدیک کردن 
به جبهه اصاحات و کســانی که مخالف انتخابات بودند 
نمی دانند و آنقدری هم درک سیاسی دارند که با توجه به 
اتمسفر و فضای سیاسی حاکم در کشور و حضور اکثریت 
قوی جریان های تندرو در مجلس، خود را اساســاً نزدیک 
به جبهه اصاحات نخواهد کرد، چراکه فشــار سیاســی 
شدیدی را به آنها تحمیل می کند و آنها آمادگی و ظرفیت 
سیاســی این را ندارند که بخواهند به این جریان نزدیک 
شوند، چراکه می دانند فشارهای سیاسی زیادی را بر آنها 
تحمیــل خواهد کرد و در آینده نیــز هیچ ارتباط ارگانیک 

احمد مازنی: 
این موضوع بستگی 
به خود نماینده های 

عضو فراکسیون و 
همچنین احزاب 

اصلاح طلب دارد. 
ما اگر امر سیاسی 

را امری صفر و 
صدی ببینیم و تابع 

سیاست همه یا 
هیچ باشیم، حتی 
اگر این تفکر از 

سوی یک نماینده 
باشد، نمی تواند 

ارتباطی با احزاب 
برقرار کند و از آن 
سو اگر این تفکر 
در بین احزاب و 
دبیرکل های آنها 

باشد، آنها هم 
نمی توانند ارتباط 

مؤثر را با نماینده ها 
داشته باشند

 تشــکیل چنین فراکســیونی چقدر می تواند با احزاب اصلاح طلب ارتباط داشــته باشــد و به عبارت دیگر این فراکســیون تا چه اندازه می تواند با احزاب 
۲اصلاح طلب ارتباط برقرار کند؟

کرده باشد و به سمت بالا رفته باشد. در مردم پایگاه اجتماعی 
خاصی به این نام میانه رویی و اعتدالی نمی شناسم و بنابراین 

جایگاه خاصی ندارند و حمایت خاصی هم نخواهند شد. 
 ســعید نورمحمدی: در جلســه ای که با 
برخــی از اعضایی که قصد تشــکیل این 
فراکسیون را داشــته اند، به صورت فردی 
داشــتیم، بــه آنها تاکیــد کردیــم که این 
فراکســیون باید نقش بســیار جدی در سپهر سیاسی کشور 
داشــته باشد. مسئله توانستن نیســت، مسئله این است که 
این فراکســیون باید حتمــاً تاش خود را انجــام دهد که در 
فضای سیاســی کشــور تاثیرگذار باشــد و مطالبات مردم را 
نمایندگــی کنــد و فراکســیون حامی مردم باشــد و حتی از 
مردمی حمایت کند که به نماینده های این فراکســیون رای 
نداده انــد. ما به اعضای فراکســیون تاکیــد کرده ایم که اگر 
فراکســیون میانه روها بتواند صدای مردم باشد، دور از ذهن 
نیســت که حتی در مجلس ســیزدهم تبدیل به فراکســیون 
اکثریــت شــده و حتــی تاثیر بســیار جــدی روی انتخابات 

ریاست جمهوری سال ۱4۰4 بگذارد.
احمــد مازنــی: من یــک تجربــه ای را 
بگویــم. ســال ســوم مجلس دهــم در 
کمیســیون فرهنگی من رای اکثریت را 
بــرای ریاســت کمیســیون داشــتم اما 

دوستان جبهه اصول گرایی که یک رای از آنها به سبد رای 
من ریخته شده بود، یکی دو جلسه حضور نداشتند اما در 
همان جلســه ها گفتیــم با همیــن حد نصاب جلســه را 
تشکیل می دهیم و موضوعات را بررسی می کنیم. خیلی 
زود ایــن ترکیب خودش را نشــان داد که یک جمع دارای 
فکــر واحد، واقعاً نمی تواند بدون تضارب آرا مؤثر باشــد و 
صــدای خودمان هم درآمــد که اینطور نمی شــود. به هر 
حــال بــا میانجیگری هایی که از ســوی برخی دوســتان 
صورت گرفت، نماینده های اصول گرا به جلسه کمیسیون 
برگشتند و رونق به جلسه ها برگشت. در سطح جامعه هم 
همینطور اســت، یعنی اگر در درون مجلس از همه اعضا 
یک صدا خارج شــود، معلوم است که نماینده همه مردم 
نیستند اما اگر از نظر تعداد در مجلس اقلیت باشند ولی 
بتواننــد صدای مردم را منعکس کنند، می توان در جامعه 
تاثیرگذار بود. مرحوم شــهید مــدرس در مجلس یک نفر 
بود اما توانست تاثیرگذار باشد. این تاثیر عاوه در مجلس 
در جامعه آن زمان هم دیده شــد و ایــن تاثیر تا امروز هم 
محســوس اســت. بنابراین من فکر می کنــم این موضوع 
مشروط به توانمندی  نماینده های میانه رو و همچنین نوع 
تعامــل اینهــا با احزاب و ســازمان های خــارج از مجلس 
اســت. اینها اگر بتوانند همراه باشند، مطمئناً می توانند 

در ایجاد انسجام تاثیرگذار باشند.

 حسین نقاشــی: به نظر من خیر. اولًا در 
انتخاباتی به عنوان نماینده انتخاب شدند 
که یکــی از کمترین حضورهــای تاریخی 
مردم را در چهار دهه بعد از انقاب شــاهد 
بودیم و طبیعتاً منتخبین این چنینی در آن بدنه اجتماعی که 
تحــت عنوان میانه رو خود را باید معرفــی کنند، از به کاربردن 
عنوان اصاح طلب پرهیز می کنند. برخی نیز خود را منسوب 
و منتســب به جریان اعتــدال می دانند. برای مثــال در بدنه 
اجتماعی واقعی و ملموس چه در عرصه حقیقی جامعه و چه 
در شــبکه های اجتماعی، میانه رو و اعتدالی در اطراف آقای 
روحانی چه کســانی هســتند؟ مردمی که بگویند ما اعتدالی 
هســتیم را من نمی شناسم. الان همین اصاح طلبانی که در 
جبهه اصاحات هستند، بدنه اجتماعی از آنها عبور کردند و 
حداکثر این است که اگر صدایی می شنوند مربوط به برخی از 
این جریان ها و اشخاصی مثل آقای تاج زاده و یا دیگرانی است 
کــه واضح تر بخشــی از مطالبات مــردم را مطــرح می کنند. 
بنابراین در جامعه، مردمی را که تحت عنوان میانه رو این گروه 
را به رســمیت بشناســند، یا خود را منتســب به این گروه و یا 
سمپاد بدانند، نمی شناسم نه با این عبارت میانه رویی و نه آن 
جریانی که می گوید اعتدالی است و با محوریت آقای روحانی 
شــکل گرفته اســت. اینها جریاناتی هســتند که در فرادست 
سیاســت ســاخته شــده اند، نه اینکه از بدنه جامعه جوشش 

حسین نقاشی:
عده ای که خود را 

فراکسیون اقلیت 
می نامند و یا همین 
گروه هایی که تحت 
عنوان روزنه گشایی 

اقدامات خاصی انجام 
دادند، تاثیر خاصی 
نخواهند داشت که 
بتوانند در ائتلاف با 

جامعه مدنی کفه ای 
را به سود جامعه 

مدنی و یا معترضین 
که در این انتخابات 
خاموش بودند و پای 

صندوق های رای 
نرفتند، ایجاد کنند

 تشــکیل چنین فراکســیونی چقدر می تواند در فضای سیاســی ایران جایگاه داشته باشــد و به عبارتی به غیر از مجلس، در فضای کلی سیاست 
۳تاثیرداشته باشد؟ 


